
ÒEls hotelers havien d'omplir com podienÓ

Defensa que la costa del terme de Lloret de Mar �s de les m�s ben preservades del litoral

giron�

Creu que Lloret es comen�a a treure l'estigma de baix per f il, que es trasllada a altres

zones

Ha estat alcalde de Lloret de Mar en dues etapes: predemocr�tica (del 1976 al 1979, per elecci� dels regidors), i

posteriorment del 1987 f ins al 1991. T� una llarga traject�ria tant a l'administraci� com al sector privat, com a

farmac�utic, per� la pol�tica la va deixar del tot el 1992, despr�s de tres mandats com a diputat al Parlament de

Catalunya per CiU.

Quin marge de maniobra hi havia quan va ser alcalde per primer cop?Molt poc, entre altres coses perqu� Clua va

fer molta obra. Jo tenia ganes de tirar endavant el pla general, per� les forces pol�tiques del moment, estem

parlant de l'any 1976 o 1977, em van dir que ni se m'acud�s, aix� que vaig agafar el pla general i el vaig posar en un

calaix. Val a dir que jo no vaig ser designat alcalde pel governador civil, sin� per elecci� dels regidors.El pla

general era una patata calenta?Ui, si ho era...! El pla el va comen�ar Joan Dom�nech, per� ja el va aprovar

Josep Sala. De fet, el va redactar ell, perqu� en el mandat anterior, amb Dom�nech d'alcalde, manava tothom, i

Sala ja por tava Urbanisme.Ja es parlava aleshores d'un nucli urb� massif icat i de la necessitat de recuperar

camins de ronda...No han canviat gaire les coses, per� no �s tanta la massif icaci�. A par t del gratacel, que �s de

l'any 1962, la resta s�n edif icis de planta i sis pisos, que tampoc no �s tant. I al nucli urb� s'han anat fent places

p�bliques. La pla�a de Pere Torrent la vaig fer en la meva segona alcaldia, el 1988. Tothom volia m�s espais, i se

n'han anat fent i s'han fet carrers per a vianants. I d'edif icis alts, a Platja d'Aro, per exemple, n'hi ha un darrere

l'altre a primera l�nia de mar. Em conec molt b� la costa, i una de les m�s preservades �s la de Lloret. La par t de

Fenals est� molt edif icada perqu� s'hi havia de fer una marina, per� Sala va dir que no.Hauria estat bo?Hauria

tret moltes tones de ciment i hauria donat m�s riquesa al poble; per mi, renunciar-hi va ser una decisi�

equivocada. De fet, la marina la va engegar i se la va carregar Sala tot sol.Fa poc parlaven de fer un por t

espor tiu a Tossa...Crec que Tossa no ho far� mai. Lloret en t� un de mini a Canyelles i el vam voler eixamplar,

per� un exper t Ðque despr�s va fer el de Platja d'AroÐÊens va demanar un mapa de profunditats i va dir que ja

ens ho pod�em treure del cap, perqu� seria una obra car�ssima i no hi ha terreny per guanyar, i a Tossa passaria

exactament el mateix.Fent un rep�s de quan era alcalde, veig que als vuitanta ja parlaven de crisi del model

tur�stic... Sembla que ens repetim.De crisi, sempre n'hi ha hagut, per� m�s del model tur�stic de sol i platja.Vost�

va ser director general d'Incendis. Per qu� li ho van proposar?S�, vaig ser director general d'Incendis de la

Generalitat, f ins que Jordi Pujol el 1987 em va cridar al seu despatx i em va dir que hav�em de guanyar Lloret. I

vaig anar a preparar les eleccions i vaig guanyar Lloret. Al cap de poc temps de deixar la direcci� general, un

grup de bombers voluntaris va voler fundar l'Associaci� de Bombers Voluntaris de Catalunya, que em va

proposar ser-ne el primer president. I, com que em va la marxa, vaig dir que s�.Tamb� va crear, el 1975, el parc de

bombers de Lloret...D'aqu� �s d'on venia tot. En aquell moment, els bombers m�s a la vora eren a Calella i a

Girona. Lloret ja tenia a l'estiu m�s de 150.000 habitants i no hi havia ni un trist parc per fer front a una

emerg�ncia. Jo era regidor, vaig demanar al meu alcalde un cami� per netejar els carrers que no s'utilitzava

perqu� els botiguers s'havien queixat que quan netejava els ruixava el que tenien exposat, i el cami� estava

abandonat en un magatzem. El vaig recuperar i, juntament amb un Land Rover que la Diputaci� havia regalat a

l'Ajuntament feia no s� quants anys i que ja no tenia ni bateria, vam fer el primer parc de bombers de Lloret. I

suposo que per aix� despr�s el conseller Alavedra em va dir el 1984 si volia ser director general d'Incendis.Li van

oferir tamb� la direcci� general de Turisme?S�, hauria pogut ser el primer director general de Turisme, per� vaig

dir que s'equivocaven, que Ramon Bag�, que aleshores era alcalde de Calella, en sabia tant com jo, de promoci�



tur�stica, per� que a m�s era hoteler. Va durar quatre anys, per�, perqu� no es van entendre, i aleshores m'ho

van tornar a demanar a mi, per� Alavedra ja m'havia ofer t la direcci� de bombers.Com recorda el turisme

d'aquella �poca, a Lloret?Era turisme de sol i platja, i al Patronat recordo que ja vam comen�ar a fer fullets en

qu� ofer�em complements: des d'esqu� al Pirineu f ins al Ter-Brugent i excursions per veure rom�nic, el Call de

Girona...Creu que Lloret s'ha comen�at a desprendre de l'estigma de turisme de baix per f il?En aquests moments,

sembla que pesa m�s a Salou, i val a dir que el sidral de les nits de Salou D�u ens en guard si pass�s a Lloret...

El que dirien! Jo abans de cada temporada tur�stica, com a alcalde, anava a passejar per Salou, Cambrils, Platja

d'Aro.... Hi anava d'inc�gnit, �bviament...Quan hi va comen�ar a haver problemes a Lloret?Quan es van anar fent

hotels m�s i m�s grans. El producte de Lloret s�n les estades tur�stiques, i no les pots posar al magatzem una a

sobre de l'altra. Aquell llit hoteler, o hi dorm alg� aquella nit o es perd. Per tant, s'havia d'omplir a c�pia de fer-hi

venir gent. I quina gent? Doncs gent jove, perqu� aqu� el sector de l'oci nocturn era potent.Encara ho �s?Ara...

relativament. Lloret ha perdut llits hotelers; les pensions i els hostals han anat desapareixent i s'han mantingut

els grans hotels. De crisi, ara en tenim una de molt for ta, per� no hem d'oblidar que n'hem passat dues m�s. Per�

fa anys el model de contractaci� era diferent; ara hi ha molta par t de contractaci� per internet, ja sigui amb

ag�ncies o amb els par ticulars directament a l'hotel. Abans, d'un estiu per l'altre els hotelers sabien la

contractaci� que hi havia; ara no en saben res perqu� es fa d'ahir per avui.Quines estrat�gies feien servir els

hotelers per omplir?Quan comencen a fer-se hotels grans i els operadors tur�stics comencen a escanyar, qu� fa

l'hoteler? Doncs intenta omplir com pot. Jo recordo, durant la meva primera alcaldia, que quan entraven els

autobusos a la frontera ja els esperava un representant d'un hotel de Lloret o m�s. Paraven el guia i li deien: ÒA

quin hotel vas? A quin preu t'ho fan?Ó I li oferien hotel per un duro menys, i desviaven els autobusos.Vosaltres

mateixos us rebent�veu el preu...Ells mateixos. Els hotelers... I tamb� intentaven desviar els autobusos que

anaven a altres destinacions, �bviament. I qu� es feia? S'omplia amb jovent, oci nocturn, i tot aix� comen�a a

pujar. Sala, com a alcalde, va arribar a fer un p�ster que era el cos nu d'una dona, una par t en color clar i una

altra en negre: ÒLloret, night and dayÓ I a baix, hi deia: Ò3.500 m lineals de barres de barÓ �s una bestiesa, perqu�

est�s dient a la gent: ÒVeniu aqu� i foteu el que us doni la gana...ÓI d'aix� es queixen despr�s...I jo sor tia cada dos

per tres amb la policia a la nit. D�u n'hi do els merders que hi havia, i repar t�em a mansalva. Recordo

per fectament un alemany que un dia es va llan�ar al mar amb bandera vermella i la platja acordonada per la

policia perqu� la gent no es llanc�s a l'aigua, i dos policies s'hi van haver de llan�ar per salvar el gamar�s i quan

el van treure li vaig fotre un parell d'h�sties ben donades i li vaig posar una multa.S�n m�s civilitzats els turistes

d'ara?Jo crec que s�, que ara s�n m�s civilitzats. Malgrat aquell trist episodi de la riera del 2011.S'ha de reduir

m�s el nombre de places hoteleres?Jo crec que s'ha redu�t molt. N'hav�em arribat a tenir m�s que tota la Gr�cia

continental junta. A Lloret, d'un temps en��, les places obsoletes han caigut soles. El sector de l'hostaleria de

Lloret ha fet una aposta impor tant per la qualitat, aix� es innegable. Els d'aqu� som molt cr�tics amb nosaltres

mateixos, per� els equipaments que tenim a Lloret, com ara la piscina...Molt criticada en cada ple per

l'oposici�...Molt criticada per l'oposici�, per� ara mateix �s la millor de Catalunya. ñbviament, t� un cost, per�

tamb� el t� netejar la platja i ning� no ho posa en q�esti�.Parlant de neteja, tamb� ha por tat pol�mica el

contracte de neteja amb GBI.S'ha criticat potser l'opor tunitat, que es fes abans de les eleccions, per� jo sempre

he pensat que, si ets alcalde, ho ets f ins a l'�ltim minut. Desconec el plec de condicions, per� GBI t� Lloret i les

platges netes; �s espectacular veure que quan acaba la rua de carnaval, mitja hora despr�s, el pas de la rua

est� net, polit i planxat.Aprova la manera com s'han deixat fer les coses a Can Juncadella?�s una ll�stima que

s'hagi fet aquell edif ici all� al mig, que no tenia cap mena de sentit. Que s'hagi modif icat el pla general i s'hagi

perm�s, tallant un cam� i comprometent-se a fer el cam� de ronda... Si el tallen per fer l'aut�ntic, que arriba f ins a

Canyelles, ja em sembla b�, per� no que no ho facin.Segueix la pol�tica municipal actual?En par t, perqu� hi ha el

meu f ill. Els temps han canviat molt. L'oposici� abans era molt dura, per� tenia sentit com� i era educada. Ara,

amb algunes excepcions, �s absolutament irresponsable i maleducada, jo no ho toleraria. Expulsaria del ple el

regidor que no es compor t�s, aix� est� previst en la legislaci�.D'on ve el daltabaix de CiU en les �ltimes

eleccions?El poble es va tornar boig per una cosa, pel fam�s sentit �nic al passeig. Jo no ho hauria fet. En tot

cas, la riera �s l'entrada natural, i una de les obres m�s emblem�tiques que ha fet Lloret en molts anys, jo n'estic

molt orgull�s.
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